

Impfstrategien Vaccination strategies

Herausgeber: H.J. Hutt · W. Kirch

3 Editorial: Konzertierter Einsatz von Niedergelassenen, Betriebsärzten und Patienten. Impfstrategien und Gesundheitsförderung

Editorial: Concerted efforts of general practitioners, company medical officers and patients.
Vaccination strategies and health promotion
H.J. Hutt

5 Impfprävention bei chronischen Erkrankungen

Vaccination of patients with chronic diseases
T. Jelinek

10 Rückgang der Rotavirusgastroenteritis nach breiter Anwendung der Schluckimpfung

Reduction in rotavirus gastroenteritis following general introduction of rotavirus vaccine
V. Schuster

16 Lebenslanges Impfen. Die Bedeutung von Impfungen im Lebensverlauf für eine alternde Bevölkerung

Lifelong vaccination. The importance of vaccinations for an aging population in the course of their lives
M.K. Gusmano · J.-P. Michel

23 Schutz vor Zoster. Impfung blockiert Virusreaktivierung

Herpes zoster prevention. Vaccine blocks viral reactivation
S.W. Wassilew · P. Wutzler

28 Die Varizellenimpfung in Deutschland. Rationale für ein Zwei-Dosen-Schema

Varicella vaccination in Germany. Rationale for a two-dose schedule
P. Wutzler

33 Mikrobiologische und immunologische Konzepte als Grundlage zur Bewertung von Impfungen

Microbiological and immunological concepts as the basis for evaluation of vaccination
A.H. Dalpke

38 Ansichten und Erfahrungswerte über die Praxis der Früherkennungs- und Präventionsmaßnahmen von Gebärmutterhalskrebs. Ergebnisse einer Expertenbefragung unter Ärzten in Mecklenburg-Vorpommern

Perspectives on and experiences with early detection and preventive measures against cervical cancer. Results of an expert survey among physicians in Mecklenburg-Western Pomerania
K. Kuitto · S. Pickel · D. Jahn

46 Immunologie im Alter

Immunology and aging
A. Kwetkat

51 Verantwortung des Betriebsmediziners im Rahmen der Gesundheitsförderung

Responsibility of the occupational health physician within the scope of health promotion
S. Wicker · D.A. Groneberg

■ **Verschiedenes** Miscellaneous

56 Impressum Imprint